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„Poãet letákÛ kaÏd˘ rok
roste. Nejvût‰í podíl na tom
mají velké obchodní fietûzce.
Navíc se zkracuje i interval pro
vydání nového letáku. Je‰tû
nedávno to byly dva t˘dny, teì
uÏ se nové reklamy rozná‰ejí
kaÏd˘ t˘den,“ sdûlil fieditel
Asociace direkt marketinku
a zásilkového obchodu Tomá‰
Hájek v ãlánku redaktora Hos-
podáfisk˘ch novin (1). V ãlánku
se dále pí‰e, Ïe podle odhadu
odborníkÛ poãet nevyÏádan˘ch
letákÛ vloni poprvé zfiejmû pfie-
kroãil hranici tfií miliard kusÛ!

Arnika provádí v souãasné
dobû prÛzkum zhruba v 70 do-
mácnostech. Vychází z nûho, Ïe
do kaÏdé po‰tovní schránky
mûsíãnû pfiijde v prÛmûru pfies
jeden kilogram reklamy. To
znamená dva aÏ tfii letáky
dennû. V ‰estipatrovém domû
s tfiiceti nájemníky se tak za rok
spotfiebuje pfies 400 kg papíru,
kter˘ se musí vyrobit odhadem
z pûti stromÛ (2). 

Vût‰ina reklamy nakonec
skonãí ve smûsném komunál-
ním odpadu (hlavnû ve mûs-
tech, na vsi se pálí). „Obyvatelé
Prahy vytfiídí pouze asi 21 %
papíru z domovního odpadu,“
uvedl Ing. Milan Havel z Pro-
gramu Toxické látky a odpady
sdruÏení Arniky. „V âesk˘ch
Budûjovicích vût‰ina obãanÛ
papír netfiídí,“ doplnila MUDr.
Vûra Horská z jihoãeské
poboãky Arniky, „pfieváÏná ãást
papíru z reklam proto skonãí na
skládce v Li‰ovû, která se neu-
tû‰enû plní a rozrÛstá.“ Franti-
‰ek Lobovsk˘ ze SdruÏení

obrany spotfiebitelÛ âR potvr-
zuje: „Jde o závaÏné spotfiebi-
telské téma. Záplavu reklam-
ních letákÛ nakonec totiÏ
zaplatí spotfiebitelé dvakrát –
jednou v koneãné cenû v˘robku
a podruhé v cenû poplatku za
odvoz a likvidaci komunálního
odpadu.“ 

Arnika zorganizovala v pro-
sinci happening – prÛvod nûko-
lika ãesk˘mi mûsty. „O‰kliv˘
snûhulák“, vyroben˘ z letákÛ
vybran˘ch z po‰tovních schrá-
nek, putoval Prahou jako 
upozornûní na nadmûrné
a k pfiírodû ne‰etrné papírová-
ní. V severoãeském Dûãínû
aktivisté, sami obleãení do
pestr˘ch reklam, následovali
symbolického reklamního stra-
‰áka. Chtûli jsme upozornit na
problém. Ale staãí to?

„Zatímco zákazníci hyper-
marketÛ si na pravidelné
dodávky reklamních ceníkÛ aÏ

do schránek zvykli, ekologové
proti nim protestují,“ pí‰e
David Macháãek ve svém 
ãlánku. A dodává: „O co více
letákÛ lidé ve schránkách
nacházejí, o to ménû jim pod-
le marketinkov˘ch prÛzkumÛ
vadí.“ Zvykáme si. Pfieci ale
nevadí pl˘tvání jen ekologÛm?

Máme zákon o regulaci
reklamy. NárÛst letákÛ ale
nezastavila ani jeho novela
platná od 1. ãervna 2002. Ta
zakazuje obtûÏující reklamu,
pokud si majitel schránku 
viditelnû oznaãí. I do oznaãe-
n˘ch schránek v‰ak rozna-
‰eãi vhazují reklamu. Nebo 
se vyhnou nálepce na schránce
tím, Ïe nechají prospekty 
na schodech domu. Nebo se
stává, Ïe oznaãení nûkdo 
strhne. Zadavateli ãi distributo-
rovi pfiitom hrozí pokuta aÏ 
dva miliony korun. 

Arnika vytáhla do boje Schránky plní miliardy

reklam. Lidem už prý

nevadí. Myslíte si to

také? Během týdne na-

jdete poštovní schránku

napěchovanou k prask-

nutí. Kvalitní, barevně

potištěný, papír zahodí-

te  a ten potom skončí

bůh ví kde. 
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Arnika 
v Thajsku jednala

o přehradách

3

Boj o Vltavu a Labe

4

Děti chodí za sovami
do přírody

5

Zdravotnictví 
bez PVC

U
vnitř listu:

Arnika uspořádala pochod napříč Prahou, aby upozornila na negativní dopady masové schránkové rekla-

my na životní prostředí.                                                                                 Foto Arnika: Ondřej Petrlík

(pokraãování na str. 3)

proti schránkové reklamû
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Bûhem ‰esti dnÛ vyrostlo na
dfiíve pusté planinû pfies dvacet
bambusov˘ch ch˘‰í, nûkolik
provizorních budov a stany pro
vafiení. Tábor, postaven˘ thaj-
sk˘mi vesniãany a dobrovolníky
z mnoha dal‰ích zemí, bude po
setkání pouÏíván jako ‰kola pro
místní obyvatele, kde mohou
studovat - jak jinak - v‰e
o fiekách a pfiehradách.

Místo setkání nebylo vybráno
náhodou. U Rasi Salai se ode-
hrál jeden z v˘znamn˘ch bojÛ
svûtového hnutí odpÛrcÛ vel-
k˘ch pfiehrad, kter˘ skonãil
vítûzstvím - pfiehrada u Rasi
Salai byla vypu‰tûna, její brány
jsou otevfieny a zniãené eko-
systémy se postupnû obnovují.
Lidé se vrátili do sv˘ch domovÛ,
znovu vyuÏívají tradiãní zavlaÏo-
vací systémy pro svá r˘Ïová pole
a loví ryby, které se  postupnû
objevují. Pfiehrada, vybudovaná
pro zavlaÏování, nikdy nezaãala
plnit svÛj úãel - byla totiÏ posta-
vena nad velk˘mi loÏisky soli,
takÏe voda v ní se pro zemûdûl-
ství vyuÏít nedala.

O 40 km dál po proudu mno-
halet˘ spor o dal‰í pfiehradu,
Pak Mun, stále je‰tû trvá. Pfie-
hrada Pak Mun byla postavena
jako multifunkãní - pro v˘robu
elektfiiny a zavlaÏování. Mûla
b˘t pfiíkladem moderní pfiehra-
dy s minimálními ekologick˘mi
dopady. Byla konstruována tak,
aby se denní pfiítok rovnal den-

nímu odtoku, takÏe zaplavené
území mûlo b˘t minimální. Pro
zachování migrace ryb byly
navrÏeny rybí pfiechody. Pfie-
hrada mûla zajistit zavlaÏování
pro 260 km2 pÛdy a 241 rodin
vesniãanÛ dotãen˘ch pfiehradou
mûlo obdrÏet vysoké finanãní
kompenzace.

Projekt se promûnil v sociální,
ekonomickou i ekologickou
pohromu. PostiÏen˘ch vesniãanÛ
bylo nakonec více neÏ 1700
rodin. Rybí pfiechod nikdy nefun-
goval; byl navrÏen podle pfiecho-
dÛ pro lososa ve Spojen˘ch stá-
tech a vÛbec nebral v úvahu
potfieby a vlastnosti ryb Ïijících
v fiece Mun. Pfiehrada zniãila
pefiejnaté úseky, ve kter˘ch
nacházelo mnoho ryb útoãi‰tû.
K zavlaÏování nikdy nedo‰lo -
ve‰kerá voda v suchém období
byla vyuÏita pro v˘robu elektfiiny.
Pfiesto pfiehrada vyrábûla jen tfie-
tinu pfiedpokládaného v˘konu.
Vesniãané, postiÏení zmizením
ryb i naru‰ením ekosystémÛ niv-
ního lesa, zahájili dlouholet˘
a bolestn˘ boj za svá práva, své
Ïivobytí a za záchranu fieky Mun
- Matky Mun, jak ji ve svém jazy-
ce odpradávna  naz˘vají. 

Lidé postiÏení pfiehradami se
setkali jiÏ podruhé. První setká-
ní se uskuteãnilo v roce 1994
v Curitibû, v Brazílii - zemi,
která v poãtu lidí vyhnan˘ch ze
sv˘ch domovÛ kvÛli pfiehradám
zaujímá ve svûtû smutné prven-
ství. Zvlá‰tû v JiÏní Americe jsou
pfiehrady budovány pod dohle-

dem vojensk˘ch jednotek,
odpÛrci jsou zavíráni a zabíjeni,
vãetnû Ïen a dûtí. Není proto
divu, Ïe místní boj proti pfiehra-
dám má siln˘ politick˘ podtext.
Setkání v Curitibû znamenalo
v˘znamné posílení celosvûtové-
ho hnutí odporu proti pfiehra-
dám, které od té doby zazname-
nalo v˘znamné úspûchy.

Jedním z nich bylo i ustavení
Svûtové komise pro pfiehrady
(WCD). Tato komise zpraco-
vala podrobné studie o stov-
kách pfiehrad po celém svûtû.
V jedné ze sv˘ch zpráv konsta-
tuje: „Velké pfiehrady zname-
naly dÛleÏit˘ a v˘znamn˘ pfií-
nos pro rozvoj lidstva, a pfiine-
sly nezanedbatelné v˘hody [...]
v pfiíli‰ mnoha pfiípadech v‰ak
byla za tyto pfiínosy zaplacena
nepfiijatelná, a ãasto nikoli
nezbytná cena, zvlá‰tû co se
t˘ãe sociálních a ekologick˘ch
aspektÛ, pfiesídlování lidí,
daÀov˘ch poplatníkÛ a pfiírod-
ního prostfiedí. [...] Pfiínosy
velk˘ch pfiehrad vût‰inou vyu-

Ïívali bohatí, zatímco jejich
náklady a dopady nesli chudí.“

Dal‰ím v˘znamn˘m prÛlomem
v boji za Ïivé fieky bylo pfiekonání
utkvûlé pfiedstavy, Ïe pfiehrady
jsou zde navÏdy. Sedm velk˘ch
pfiehrad ve Francii a nûkolik desí-
tek ve Spojen˘ch státech bylo
odstranûno ãi vypu‰tûno.

V nûkter˘ch zemích
jsou na provoz pfiehrad
vydávány ãasovû ome-
zené licence. Po jejich
uplynutí se rozhoduje,
co s ní. Ve vût‰inû pfií-
padÛ je po technické
revizi nebo opravû
samozfiejmû licence
prodlouÏena, v nûkte-
r˘ch pfiípadech se v‰ak
ukazuje jako v˘hodnûj‰í
pfiehradu zru‰it. Moti-
vem mÛÏe b˘t nebez-
peãn˘ stav, vysoké

náklady na rekonstrukci, to, Ïe
pfiehrada neplní svou funkci,
nebo také snaha o zlep‰ení ekolo-
gického stavu vodního toku,
zejména s ohledem na obnovení
pfiirozen˘ch populací ryb. V celé
Evropû takto vypr‰í v pfií‰tích
deseti letech nûkolik tisíc licencí.
Vzhledem k poÏadavkÛm smûr-
nic na ochranu pfiírody a Rámco-
vé smûrnice o vodách se tak ote-
vírá velká ‰ance na revitalizaci
mnoha fiek ãi alespoÀ jejich ãástí.

Budoucnost velk˘ch pfiehrad
je otevfiena. Hnutí jejích odpÛr-
cÛ ale sílí a sjednocuje se.
V deklaraci, pfiijaté na setkání
Rasi Salai, se fiíká: „Zavazujeme
se zesílit na‰e boje a kampanû
proti v‰em destruktivním pfie-
hradám a pro revitalizaci fiek
a obnovení jejich pfiirozen˘ch
ekosystémÛ. [...] Alternativní
modely hospodafiení s vodou
jsou moÏné! Voda má znamenat
Ïivot, a ne smrt!“ 

Snad se i nám, v âeské repub-
lice, podafií nakonec zabránit
v˘stavbû pfiehrady v Nov˘ch
Hefiminovech, pod jejíÏ hladi-
nou má zmizet celá obec. KéÏ
by tento boj, kter˘ jiÏ nûkolik
let vede sdruÏení Arnika, dopadl
je‰tû lépe, neÏ ten u Rasi Salai –
a pfiehrada by nebyla nikdy
postavena.

Ing. Vlastimil Karlík
vedoucí programu Ochrana 

pfiírody sdruÏení Arnika

ARNIKA SE V THAJSKU SETKALA
S LIDMI POSTIÎEN¯MI STAVBOU P¤EHRAD

Ing. Vlastimil Karlík se za sdružení Arnika

zúčastnil Druhého světového setkání lidí

postižených přehradami v Rasi Salai v Thaj-

sku.                           Foto: Tonje Folkestad 

Odhaduje se, že asi 40 -

80 miliónů lidí na světě

bylo nuceně přesídleno

v důsledku stavby vel-

kých přehrad. Další milió-

ny lidí žijící po proudu od

přehrad utrpěly závažné

škody v důsledků nemocí

přenášených vodou

a ztrátou přirozených

zdrojů obživy (rybolov,

zemědělství, sběr dřeva

v nivních lesích). Přes 300

zástupců takto postiže-

ných lidí a jejich spojenců

z nevládních organizací

62 zemí světa se setkalo

na přelomu listopadu

a prosince 2003 poblíž

vesnice Rasi Salai na řece

Un v Thajsku. Arnika byla

mezi nimi.

• Îádná pfiehrada nesmí b˘t
postavena bez „prokaza-
telné podpory“ dotãen˘ch
lidí a bez svobodného,
pfiedbûÏného a informo-
vaného souhlasu dotãe-
n˘ch místních domoro-
d˘ch a kmenov˘ch komu-
nit.

• Komplexní posouzení
potfieb lidí, co se t˘ãe
zdrojÛ vody a energie
a rÛzn˘ch moÏností, jak
tyto potfieby uspokojit,
provedené za úãasti vefiej-
nosti, by mûlo b˘t prove-
deno pfied zahájením jaké-
hokoli projektu.

• Pfiednost pfied budováním
nov˘ch pfiehrad by mûlo mít
zvy‰ování efektivity stávají-
cích systémÛ pro zaji‰tûní
vody a energie.

• Stávající pfiehrady by mûly
b˘t pravidelnû za úãasti
vefiejnosti posuzovány z hle-
diska bezpeãnosti a moÏnos-
ti pfiehodnocení jejich funk-
ce, pfiípadnû odstranûní.

• Je tfieba vyvinout mechanis-
my pro nápravy ‰kod nebo
dodateãné kompensace pro
ty, ktefií utrpûli v dÛsledku
stávajících pfiehrad, a k revi-
talizaci po‰kozen˘ch eko-
systémÛ. 

Doporučení světové komise pro přehrady:
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KdyÏ se Arnika dozvûdûla, co
se ve Snûmovnû chystá, uspofiá-
dala protestní happening pfiímo
na Vltavû. Za budoucnost fiek
se postavili i potápûãi a otuÏilci.
Ti  v mrazivém poãasí vstoupili
do fieky a na její hladinû rozvi-
nuli transparent „Neberte nám
Vltavu a Labe“. „Osud fiek nám
není lhostejn .̆ Jsme pfiesvûdãe-
ni, Ïe by fieky mûly patfiit lidem
a Ïe bychom se k nim nemûli
chovat jen jako k vodním
cestám. Proto jsme tady,“ uvedl
ãestn˘ pfiedseda I. plaveckého
klubu otuÏilcÛ Praha Vladimír
Komárek.

„Nechceme „úpravu“ fiek
kvÛli lodní nákladní dopravû za
cenu zniãení pfiírody. Jsme pfie-
svûdãeni, Ïe pfiirozená krajina
a bohatá biodiverzita jsou nej-
vût‰ím kulturním bohatstvím,
které lze jen tûÏko vyãíslit
penûzi. Jsme pfiesvûdãeni, Ïe
neexistují ekonomické dÛvody

pro stavbu nov˘ch jezÛ na dol-
ním Labi. Jsme pfiesvûdãeni, Ïe
pfiipravovaná novela je nástro-
jem jak obejít skuteãn˘ zájem
vût‰iny lidí této zemû,“ uvedli
ve svém spoleãném prohlá‰ení
potápûãi Dana Kubrychtová
z klubu Trigger divers a Tomá‰
Kotouã z klubu Tethys Praha,
ktefií se happeningu pfiímo
úãastnili.

Poslanci zákon pfiijali nejen
pfies protesty Arniky a dal‰ích
nevládních organizací, ale 
také navzdory zamítavému sta-
novisku Parlamentního institu-
tu. Jeho rozbor prokázal, Ïe
pokud návrh projde, dostane 
se ãeská legislativa do pfiímého
rozporu s evropskou. Za to
âeské republice hrozily ze 
strany EU velmi tvrdé sankce

a zastavení podpory ze struktu-
rálních fondÛ.

„To, co se ve Snûmovnû ode-
hrálo, je velmi závaÏn˘m prece-
dentem. Je to signál, Ïe nûkteré
lobbyistické skupiny dokáÏí
prosadit své cíle navzdory
evropskému právu, zdravému
rozumu i demokratick˘m prin-
cipÛm,“ fiekl k tomu pfiedseda
Arniky Ing. Vlastimil Karlík.

Senát na‰tûstí kontroverzní
zákon vrátil Poslanecké snû-
movnû s pfiipomínkami. Senát-
ní návrh ponechal formulaci, Ïe
vltavská a labská vodní cesta
jsou vûcí vefiejného zájmu. Zru-
‰il ale ustanovení, Ïe se na Vlta-
vu a Labe pfiestává vztahovat
zákon o ochranû pfiírody a kra-
jiny. Parlament pak tento návrh

schválil drtiv˘m pomûrem
hlasÛ 140 – 7. Postoj Snûmov-
ny zfiejmû do znaãné míry
ovlivnil dopis Evropské komi-
se, která upozorÀovala na roz-
por pÛvodního Schlingova
návrhu s evropsk˘mi smûrnice-
mi. SdruÏení Arnika na tento
fakt Evropskou komisi upozor-
nilo. 

Do úsilí o záchranu pfiírody
kolem Labe a Vltavy a proti
úãelového a nebezpeãnému
zákonu se v˘raznû zapojily také
dal‰í nevládní organizace, pfie-
dev‰ím Pfiátelé Pfiírody a Zelen˘
kruh, Hnutí Duha a Ekologick˘
právní servis. K podpofie dopisu
senátorÛm se pfiihlásilo kolem
50 nevládních organizací.

Marek Jehliãka

N
eo

b
vy

klý
m

 h
ap

p
en

in
gem

 se A
rn

ika sn
ažila zab

rán
it vy

jm
u

tí V
ltavy

 a Lab
e ze záko

n
a o

 o
ch

ran
ě p

říro
d
y
 a krajin

y
.

NEZISKOV¯M ORGANIZACÍM SE PODA¤ILO

ZACHRÁNIT VLTAVU A LABE

Sdružení Arnika se snažilo zabránit vyjmutí řek Vltavy a Labe z platnosti zákona o ochraně přírody a kra-

jiny. Naši snahu podpořili potápěči a otužilci, kteří v mrazivém prosincovém počasí vlezli do vody a na 

hladině Vltavy rozvinuli transparent „Neberte nám Vltavu a Labe“.                   Foto Arnika: Ondřej Petrlík

Kde není Ïalobce, není viník.
Vadí Vám, Ïe velké obchodní
spoleãnosti zavalují mûsta
a domy schránkovou reklamou?
Zlobíte se, aãkoli prospekty
neãtete, Ïe je musíte uklízet
(a platit ve formû daní za 
tfiídûn˘ odpad)? Je Vám líto zby-
teãného papíru? Bez Va‰í spolu-

práce a pomoci niãeho nedosáh-
neme. Upozornûte správce
svého domu. Sledujte svou po‰-
tovní schránku. Zjistíte-li, Ïe byl
poru‰en zákon, napi‰te dopis
zadavateli reklamy, po‰lete i stíÏ-
nost Krajskému Ïivnostenskému
úfiadu. Tehdy jiÏ mÛÏeme jméno
„podezfielé firmy“ zvefiejnit tfieba
na na‰í webové stránce. Vûfiíme,

Ïe velké spoleãnosti jsou na
negativní reklamu citlivé. VÏdyÈ
za vkládání nevyÏádan˘ch letákÛ
udûlili vloni kontrolofii pouze
dvû pokuty! (3) Vzor dopisu zada-
vateli reklamy i úfiadu a adresy
Krajsk˘ch Ïivnostensk˘ch úfiadÛ
najdete na internetu na adrese
http://papir.arnika.org. BliÏ‰í
informace poskytne: Milan

Návoj, milan.navoj@arnika.org,
tel. 222 781 471.

(1) David Macháãek – Schrán-
ky plní miliardy reklam,
Hospodáfiské noviny,
26. 11. 2003

(2) v˘poãet Ing. Josefa Polívky
– sdruÏení Calla

(3) Zdroj: Hospodáfiské noviny

(pokraãování ze str. 1)

Poslanci na sklonku loň-

ského roku schválili legis-

lativní změny nemající

obdoby na české ani

zahraniční politické scéně.

Lobbyistům kolem vodní

dopravy byl trnem v oku

zákon o ochraně přírody

a krajiny. Bránil jim totiž

postavit regulační vodní

díla v místech, kde řeky

(Vltava a Labe) protékají

chráněnou krajinnou

oblastí. A jejich stavby by

cenné ekosystémy zničily.

A tak se přes své poslance

snažili prosadit, aby zákon

o ochraně přírody a kraji-

ny už pro Labe a Vltavu

neplatil. A málem se jim

to povedlo.
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Za nepfiijetí zákona, kter˘ mûl
upravit ná‰ právní fiád podle
poÏadavkÛ evropsk˘ch smûrnic
o ochranû pfiírody, kritizovala
ãesk˘ Parlament mimo jiné

i evropská komisafika pro Ïivotní
prostfiedí Margot Wallströmová.
Teprve na základû nového zákona
totiÏ mÛÏe vzniknout i u nás sou-
stava chránûn˘ch území evrop-
ského v˘znamu Natura 2000.
Komisafika Wallströmová také
pfiipomnûla, Ïe v pfiípadû nepfiije-
tí zákona mohou âeské republice
hrozit penûÏité sankce, a také
moÏnost pozastavení pfiísunu
penûz z evropsk˘ch fondÛ.

Novelu zákona bylo nutno
pfiepracovat pfiedev‰ím z ãaso-
v˘ch dÛvodÛ. Ministerstvo záro-
veÀ v maximální moÏné mífie
vy‰lo vstfiíc poÏadavkÛm vlastní-
kÛ na kompenzace pfiípadné
újmy. âesk˘ zákon jde v tomto
smyslu daleko nad rámec záko-
nÛ platn˘ch v jin˘ch evropsk˘ch
zemích. Náhrady se budou

vyplácet nejen za Naturu 2000,
ale i za jiná omezení, a to
dokonce i taková, která vznikla
pfied pfiijetím novely (a nadále
trvají).

DÛleÏit˘ zákon, nutn˘ k zave-
dení Natury 2000 v âeské repub-
lice, bude projednávat Parlament
na své únorové schÛzi.

Ing. Vlastimil Karlík
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„PoblíÏ Petfiínské rozhledny
se nám ozval pu‰tík obecn˘
a silnû a krásnû houkal. Nako-
nec jsme jej s pomocí reflekto-
rové baterky objevili ve vûtvích.
Na‰e pfiedchozí vábení ho tak
rozru‰ilo, Ïe v houkání neustá-
val a poletoval ze stromu na
strom. Prohlédnout si ho tak
mohli úplnû v‰ichni úãastníci
v˘pravy, vãetnû tûch nejmen‰ích
dûtí. Setkání s volnû Ïijící sovou
je pro nû velmi siln˘m záÏit-
kem,“ uvedla vedoucí projektu
Sovy do ‰kol Veronika Voldfii-
chová.

Ta zatím s dûtmi uskuteãnila 
6 v˘prav a vytipováno je dal‰ích
32 lokalit v Praze. „Na‰ím cílem
není jen vyhoukat sovu. Chce-
me dûtem hlavnû vysvûtlit

metodiku zji‰Èování v˘skytu sov.
Na místû je proto vÏdy pfiítom-
n˘ ornitolog, kter˘ dûtem ãi
jejich rodiãÛm zodpoví v‰echny
dotazy. V pfiípadû zájmu mÛÏe
také pomoci s vedením v˘pravy
do jin˘ch lokalit,“ vysvûtluje
Veronika Voldfiichová.

V˘pravy budou pokraãovat
do 15.bfiezna 2004, kdy konãí

období toku sov a nebude jiÏ
moÏné je ve volné pfiírodû pfii-
vábit. V˘letÛ se celkem zúãastní
zhruba 1000 dûtí.

SdruÏení Arnika ve spoluprá-
ci se Zoologickou zahradou
Praha pro dûti dále pfiipravilo
program nazvan˘ ÚNOR –
MùSÍC SOV. Dûti se setkali se
sovami, které na území âR buì

vÛbec neÏijí, nebo jen velmi
vzácnû. Program tak doplnil
v‰em úãastníkÛm znalosti
o sovách a byl dal‰í pfiíleÏitostí,
kdy se dûti mohly setkat ze Ïiv˘-
mi sovami. „Jsme pfiesvûdãeni,
Ïe taková setkání jsou nejlep‰í
motivací k tomu, aby se zajíma-
ly o své Ïivotní prostfiedí
a o moÏnosti, jak ho chránit,“
dodala Voldfiichová. 

Tfietí etapou pro-
jektu Sovy do ‰kol
bude realizace v˘stavy
dûtsk˘ch v˘tvarn˘ch
prací, nazvaná  „Na‰e
sovy“. Pro vítûze sou-
tûÏe Arnika pfiipravuje
ve spolupráci s âes-
kou spoleãností orni-
tologickou soustfiedû-
ní v pfiírodû, kde si
mohou v bohatém
programu prohloubit
své znalosti o Ïivotû
ptákÛ ve volné pfiíro-
dû vÛbec. V˘stava
Na‰e sovy probûhne
ve dnech 22.bfiezna –
23.dubna 2004 v Mu-
zeu Policie âR.

Marek Jehliãka

NATURA 2000 JDE PODRUHÉ

DO PARLAMENTU
Po odmítnutí novely

zákona o ochraně příro-

dy a krajiny Poslaneckou

sněmovnou v listopadu

loňského roku připravilo

Ministerstvo životního

prostředí další návrh,

který 28. ledna 2004

schválila vláda. Ta záro-

veň požádala Sněmovnu,

aby jej urychleně projed-

nala tak, aby bylo možné

zákon přijmout již v prv-

ním čtení, bez dalších

pozměňovacích návrhů.

Fakt, že Česko tento

důležitý zákon dosud

nepřijalo, totiž působí

nemalé komplikace.

S novým rokem vstoupil

do své další fáze projekt

Arniky „Sovy do škol“.

Zatímco od září do pro-

since navštěvovaly sovy

žáky ve školách, nyní

chodí žáci za sovami do

jejich přirozeného pro-

středí. Tam se je snaží

přilákat houkáním. První

sovu jsme takto přivábili

na Petříně.

ÎÁCI JDOU ZA SOVAMI ZE ·KOL
DO PRAÎSKÉ P¤ÍRODY 

Ornitolog RNDr. Jaroslav Škopek drží kazeťák s nahraným hlasem puštíka. Děti

za jeho zády zvědavě pozorují sovu ve větvích.   Foto Arnika: Veronika Voldřichová

Natura 2000 má chránit území evropského významu.    

Foto: archiv Arniky 
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„Chápeme tento krok jako
v˘znamn˘ poãin v ãeském zdra-
votnictví, kter˘ sníÏí negativní
vliv ftalátÛ na pacienty a povede
k omezení PVC,“ komentovala
pfiístup lékafiÛ Lenka Ma‰ková,
vedoucí kampanû Zdravotnictví
bez PVC. 

MUDr. Luká‰ Svoboda, pri-
máfi nefrologického pracovi‰tû,
k tomu fiekl: „Zohlednili jsme
riziko vyluãování ftalátÛ z PVC
vakÛ do infuzních roztokÛ
a touto cestou i pfiímo do tûl
pacientÛ. Problém je znám
dlouho a vaky bez PVC se
zaãaly kupovat pro nemocnici
asi pfied tfiemi lety. Byly ale
v˘raznû draÏ‰í a teprve teì se
podafiilo odstranit i tuto pfie-
káÏku.“

Vedoucí nemocniãní lékárny
Mgr. Iva VaÀková nyní objedná-
vá v˘hradnû infuzní vaky,
z nichÏ nehrozí uvolÀování fta-
látÛ. „Dle na‰ich informací se
tak Homolka stala první nemoc-
nicí v âeské republice, která
pfiestala pouÏívat infuzní vaky
z PVC vÛbec.“ fiíká Lenka Ma‰-
ková. „Jsem tomu rád, protoÏe
na na‰em pracovi‰ti byly infuzní
vaky prokazatelnû nejvût‰ím
zdrojem ftalátÛ. U dialyzova-
n˘ch pacientÛ se jich totiÏ spo-
tfiebuje velké mnoÏství, u nás je
to asi 40 vakÛ dennû.“ dodává
MUDr. Svoboda. 

Marek Jehliãka

NA HOMOLCE P¤ESTALI
POUÎÍVAT VAKY Z PVC 

Kampaň Arniky „Zdravot-

nictví bez PVC“ dosáhla na

konci loňského roku

významného úspěchu:

Pacienti v nemocnici Na

Homolce, kteří se zde léčí

s nemocnou ledvinou, už

nebudou vystavováni

nebezpečným ftalátům

z PVC infuzních vaků. Nef-

rologické oddělení, stejně

jako ostatní pracoviště

nemocnice, totiž nahradi-

lo dříve používané PVC

bezpečnějším plastem. 

Toxickými ftaláty jsou ohroženi i ti nejmenší pacienti. Na snímku

je miminko s hadičkou vyrobenou z PVC.              Foto: archiv Arniky 

FTALÁTY:
Ftaláty působí řadu zdra-

votních problémů - od

toxického poškození ledvin

a jater až k úbytku muž-

ských spermií a poškození

plodů nenarozených dětí.

Mohou také vyvolat rako-

vinu a arterosklerotické

změny. V PVC nejsou

pevně vázány chemickou

vazbou a vylučují se z něj

(především do tekutin,

které obsahují tuky). 

Národní implementaãní plán
Stockholmské úmluvy je doku-
ment, kter˘ mÛÏe v˘znamnû
ovlivnit mnoÏství toxick˘ch
látek v Ïivotním prostfiedí
âeské republiky na pfií‰tí desít-
ky, respektive stovky let. „Patfií-
me k zemím s prostfiedím nejví-
ce zamofien˘m polychlorovan˘-
mi bifenyly (PCB). Svûdãí
o tom mûfiení jejich hladin
v matefiském mléce. ¤ada míst
je dodnes zneãi‰tûná pesticidy,
které byly zakázány koncem
osmdesát˘ch let. Stockholmská
úmluva je cestou, jak se tohoto
zneãi‰tûní zbavit,“ vysvûtlil
RNDr. Jindfiich Petrlík ze sdru-
Ïení Arnika.

Zástupci nevládek a samospráv
vycházeli pfii formulaci poÏadav-
kÛ ze sv˘ch zku‰eností a reáln˘ch
pfiípadÛ. Jedním z poÏadavkÛ
tfieba byl zákaz certifikace popíl-

kÛ, popelÛ a strusky ze spaloven
jako stavebního materiálu. Jako
stavební materiál totiÏ prodává
svÛj popílek liberecká spalovna
Termizo, aãkoliv se jedná
o v˘znamn˘ zdroj dioxinÛ.

Jinou praktickou inspirací se stal
sklad pesticidÛ v Klatovech –
Lubech nebo v˘sypka lomu Hájek.
Obû lokality jsou kontaminované
organochlorov˘mi pesticidy a mûly
by b˘t zafiazeny mezi tzv. horká

místa urãená k prioritní sanaci. Sig-
natáfii spoleãného prohlá‰ení také
chtûjí, aby Ministerstvo zemûdûl-
ství âR zpracovalo seznam b˘va-
l˘ch skladÛ organochlorov˘ch pes-
ticidÛ, protoÏe jde o místa potenci-
álnû vysoce kontaminovaná tûmito
látkami.

Úãastníci semináfie se dále vyslo-
vili pro to, aby PCB, dioxiny, DDT
a dal‰í POPs (perzistentní organic-
ké látky) byly likvidovány nespalo-
vacími technologiemi s vysokou
úãinností destrukce, namísto nyní
navrhované likvidace ve spalovnách
nebo spalováním v cementárnách.
Dále poÏadují akãní plán ke sníÏení
pfiítomnosti a emisí dioxinÛ a dal-
‰ích neÏádoucích vedlej‰ích pro-
duktÛ (PCBs a hexachlorbenzenu),
kter˘ by stanovil cílové hodnoty
a konkrétní kroky ke sníÏení emisí
tûchto látek. 

Marek Jehliãka

Síť nevládních organizací a členové samospráv předlo-

žili Ministerstvu životního prostředí seznam vážných

požadavků na Národní implementační plán (NIP)

Stockholmské úmluvy. Na seznamu se dohodli v závě-

ru semináře, který byl věnován právě přípravě NIP

a odehrál se před koncem roku v Brně.

ZÁSTUPCI NEVLÁDEK A SAMOSPRÁV
ÎÁDAJÍ DÒSLEDN¯ POSTUP
PROTI TOXICKÉMU

ZNEâI·TùNÍ
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Stavbu zku‰ebního polygo-
nu pfiipravovali v mladobole-
slavské ·kodovce od 70. let 
20. století. Projekt zvaÏoval
osm rÛzn˘ch lokalit. Dfiíve neÏ
v‰ak mohly b˘t vyhodnoceny,
·koda potichu pfiipravovala
stavbu v jedné z nich. „O poly-
gonu jsme se dozvûdûli náho-
dou, kdyÏ zaãala najatá realitní
kanceláfi vykupovat pÛdu
v okolí obce. Mluvili o zfiizo-
vání baÏantnice,“ vzpomíná
starosta ObrubcÛ u Mladé
Boleslavi Jifií ·orejs. KdyÏ se
zjistilo, Ïe za akcí stojí auto-
mobilka, vypukla panika.
Obora, kterou mûl polygon
zabrat, je v tamní krajinû jedi-
n˘m lesem; k rekreaci jej vyu-
Ïívají stálí obyvatelé i chatafii,
zdej‰í zemûdûlci chtûli zaãínat
s agroturistikou. Po stavbû
polygonu by se do lesa uÏ
nikdo nepodíval: komplex mûl
b˘t oplocen a pfiísnû stfieÏen. 

Nesouhlasnou petici pode-
psala drtivá vût‰ina obyvatel
a pod vedením farmáfie Roma-
na Îáãka zaloÏili obãanské
sdruÏení. „Dokud nebyl
vyhodnocen dopad na Ïivotní
prostfiedí, není dÛvod skupo-
vat pozemky, navíc pod fale‰-
nou záminkou. Tento podezfie-
l˘ postup nás vydûsil,“ fiíká
Îáãek. ·koda dokonce zorga-

nizovala letecké v˘lety pro
místní obyvatele do Nûmecka,
kde se mohli podívat na existu-
jící polygon Volkswagenu.
V˘let ani dárkové balíãky v‰ak
vût‰inu lidí nepfiesvûdãili. To
dokázaly aÏ pfiísliby finanãních

kompenzací. Obce hospodafiící
se sotva pûti miliony za rok
mûly dostat jednorázovû 14 aÏ
30 miliónÛ, plus roãní v˘nos
z daní. Po pár mûsících jedná-
ní zÛstala stát proti polygonu
jediná obec – Obrubce. 

Klíãov˘m se ukázalo b˘t
pevné pfiesvûdãení Jifiího Raj-
mana, farmáfie vlastnícího
dlouh˘ pruh polí táhnoucí se
napfiíã cel˘m územím potenci-
álního polygonu. Rozhodl se,

Ïe své pozemky neprodá za
Ïádnou cenu. KdyÏ automobil-
ka vzkázala, Ïe pfii stavbû nevy-
koupené pozemky obejde,
odpovûdûl, Ïe si na svém poli
postaví rozhlednu a bude k ní
pofiádat v˘lety s pozorováním

pfiísnû utajen˘ch zkou‰ek pro-
totypÛ aut. Neúplatn˘ sedlák,
cenící si zdûdûné pÛdy, nako-
nec ·kodovku udolal. 

Fiaskem u ObrubcÛ kauza
neskonãila. ·koda se zamûfiila
na dal‰í lokalitu – b˘val˘
vojensk˘ újezd Mladá u Milo-
vic nad Labem. Pfii vefiejném
projednání dali prakticky
v‰ichni najevo, Ïe si Ïádn˘
polygon nepfiejí. Pfii prÛzku-
mech se navíc v milovick˘ch

lesích potvrdil v˘skyt vzácn˘ch
druhÛ rostlin a ÏivoãichÛ. Asi
dvû desítky z nich nebyly do té
doby objeveny na Ïádném
jiném místû republiky, o dvou
druzích bezobratl˘ch (listonoh
a ÏábronoÏka) se mûlo za to, Ïe
jiÏ u nás vyhynuly. Odborníci
pfiirovnali milovické stepi
jejich v˘znamem k Pálavû
a âeskému krasu. 

Tentokrát ·koda narazila na
jednoznaãn˘ odpor obcí. Nyní
nepomohly ani sliby finanã-
ních kompenzací. „Nechceme
stát zase za plotem. Nijak nás
neuklidÀuje, Ïe místo ohrady
vojenského prostoru se má
jednat o plot prÛmyslové
zóny,“ fiekl Karel Procházka,
zástupce novû zaloÏeného
Obãanského sdruÏení Mladá,
v ãervnu 2002 prezidentu Vác-
lavu Havlovi pfii jeho náv‰tûvû
Milovic. 

PfiestoÏe obce a místní oby-
vatele podporovala Agentura
ochrany pfiírody âR
a v˘znamné odborné instituce,
tlak ·kodovky platil na státní
úfiedníky. Ministerstvo Ïivot-
ního prostfiedí vydalo v polovi-
nû roku 2002 kladné stanovis-
ko v procesu EIA a stfiedoães-
k˘ krajsk˘ úfiad zaãal pfiipravo-
vat zmûnu územního plánu,
v nûmÏ chtûl regionální bio-
centrum pfiekreslit na prÛmy-
slovou zónu. ProtestÛm obcí
se kraj‰tí ãinovníci v ãele
s hejtmanem Petrem Bendlem
jednodu‰e vysmáli. Obce, zba-
vené ‰ance ovlivnit nov˘
územní plán, pak pouÏily
v podstatû svého nejtvrd‰ího
prostfiedku: zaãaly na sv˘ch
katastrech vyhla‰ovat stavební
uzávûry.

Pozdûji ·kodovka narazila
na dal‰í váÏnou pfiekáÏku.
Polygon vyÏadoval fiadu v˘ji-
mek ze zákona o ochranû pfií-
rody, protoÏe zasahoval do
biotopÛ desítek vzácn˘ch
druhÛ ÏivoãichÛ a rostlin
a také do lokalit navrÏen˘ch do
evropské sítû chránûn˘ch
území NATURA 2000. Zaãí-
nalo b˘t zfiejmé, Ïe v˘jimky lze
stûÏí vydat bez poru‰ení záko-
na a mezinárodní ostudy. Kon-
flikt, nabírající na intenzitû,
v‰ak vzal v létû 2003 rychl˘
a neãekan˘ konec: ·koda Auto
prohlásila, Ïe od svého zámûru
ustupuje. 

Martin Skalsk˘

·KODA AUTO
USTOUPILA OBCÍM
A OBYVATELÒM
Silnice nebudou, pfiíroda
u Milovic je zachránûna

„Společnost Škoda Auto

se po dohodě se středo-

českým krajským úřadem

rozhodla odstoupit od

kontroverzního projektu,

proti kterému protestova-

li místní obyvatelé, vědci

a ekologické organiza-

ce…“ Takovou zprávu při-

nesla česká média upro-

střed loňského léta. Kam-

paň za záchranu unikát-

ních ekosystémů před

stavbou komplexu silnic

pro zkoušky nových typů

automobilů, trvající dlou-

hé tři roky, konečně –

a trochu nečekaně –

dosáhla úspěchu. Tento

šťastný konec je jedním

z největších úspěchů

Centra pro podporu obča-

nů sdružení Arnika, jež se

případem intenzivně za-

bývalo.

Tiskový mluvčí Arniky Marek Jehlička předává prezidentu Václavu

Havlovi fotografie vzácných živočichů žijicích v biocentru Mladá.

Foto: archiv Arniky 
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Alternativní protipo-
vodÀová ochrana

v povodí Plouãnice

Plouãnice je necel˘ch 100
km dlouhá fiíãka, pramenící
pod Je‰tûdem v Libereckém
kraji a vlévající se do Labe
pod Dûãínsk˘m zámkem. Na
Plouãnici a pfiírodû blízká
povodÀová opatfiení je sou-
stfiedûn projekt Arniky
Dûãín, financovan˘ Nadací
Partnerství v rámci ‰kolícího
programu „Metody komunit-
ního rozvoje“. Náplní pro-
jektu je za pomoci t˘mu
zahraniãních expertÛ navrh-
nout zpÛsob, jak by se
v daném území mûlo k proti-
povodÀov˘m opatfiením pfii-
stupovat, tak, aby do‰lo k co
nejmen‰ím zásahÛm do pfií-
rodního prostfiedí. ZároveÀ
je kladen velik˘ dÛraz na to,
aby do diskuse o moÏnostech
a úskalích protipovodÀové
ochrany na Plouãnici bylo
zapojeno maximum kompe-
tentních institucí a zájmo-
v˘ch skupin, coÏ je vlastnû
hlavním cílem celého snaÏení
– zapojit hned od poãátku
v‰echny, ktefií mají k proble-

matice co fiíci. Touto diskusí
chceme pfiedejít zbyteãn˘m
prÛtahÛm v úfiedních fiíze-
ních nutn˘ch pro povolování
jednotliv˘ch krokÛ protipo-
vodÀov˘ch opatfiení a zbyteã-
nému vynakládání prostfied-
kÛ na dokumentace a studie,
které by následnû nebyly rea-
lizovány. Cílem je nalézt spo-
leãné a obecnû pfiijatelné
fie‰ení hned na zaãátku a ve
spolupráci v‰ech zúãastnû-
n˘ch. 

Od 14. do 19. bfiezna pro-
bûhne t˘den práce zahraniã-
ních expertÛ, kter˘ vyvrcholí
19. bfiezna vefiejnou prezen-
tací v˘sledkÛ na Mûstském
úfiadû v âeské lípû. Na pfií-
pravû podkladÛ pro experty
a programu t˘denního poby-
tu spolupracovala skupina
sloÏená ze zástupcÛ Arniky
Dûãín, Povodí Ohfie, s.p.,
Mûsta Dûãína, Obce StruÏni-
ce, SCHKO âeské stfiedoho-
fií, âeského rybáfiského
svazu, Mûsta âeská lípa,
Libereckého a Ústeckého
kraje. 

Jan Dostál, 
vedoucí Arniky Dûãín

AArrnniikkaa  PPrraahhaa

Arnika Praha Ïije 
papírem a sovami

Papír a sovy. To byla hlavní
témata, kter˘mi v posledních
mûsících Ïili ãlenové klubu
Arnika Praha. 

Ti v rámci kampanû ·etrné
papírování pfiipravili ve spolu-
práci s úfiadem Mâ Praha 5
velmi úspû‰nou v˘stavu "Papír
jako surovina", která se konala
pfiímo v prostorách úfiadu. Pro
zájemce o tuto problematiku
se také v praÏské kanceláfii
konalo promítání filmu o tfií-
dûní a recyklaci odpadÛ
v Praze.

Dobrovolníci praÏské
poboãky (Michal Kelner, Jana
Bryksiová a dal‰í) se pak podí-
leli jako asistenti na v˘pravách
za sovami v rámci projektu
Sovy do ‰kol. „Soví aktivity“
pokraãovaly v klubovnû pro-
mítáním filmu „Na‰e sovy“
a pfiedná‰kou magistra ·usty
z praÏské Zoologické zahrady
o na‰ich i cizokrajn˘ch sovách.
Vyvrcholením projektu „Sovy
do ‰kol“ bude chystaná v˘sta-
va, slavnostní veãer a aukce

soutûÏních prací. S pfiípravou
i prÛbûhem akce bychom
potfiebovali pomoct. Dobro-
volníci, prosím, ohlaste se na
mailu jana.andelova.arnika.org
nebo telefonicky na ãíslo
Arniky. Dûkujeme.

Klub Arnika Praha Vás dále
zve na setkání s paní Prof.
Hanou  Librovou z brnûnské
Masarykovy university, které
uspofiádal spoleãnû s Ekolo-
gickou sekcí âeské kfiesÈanské
akademie. S autorkou knihy
„VlaÏní a váhaví“ se spoleãnû
zamyslíme nad tím „Co je to
ekologick˘  luxus?“. Akce se
koná v úter˘ 11. 5. 2004 od
17:30 hodin v prostorách klá‰-
teru Emauzy (Praha 2). Na
místû bude moÏné knihu
zakoupit a nechat si ji od auto-
rky rovnou podepsat.

Dal‰í akce praÏského klubu
probíhají (pokud neuvedeme
jinak) od 18:00 v koordinaã-
ním centru Arniky, Chlumova
17, Praha 3. V‰ichni ãlenové,
dobrovolníci i noví zájemci
jsou srdeãnû zváni.

Marek Jehliãka, 
Jana Andûlová
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AArrnniikkaa  OOssttrraavvaa

Arnika Ostrava bojovala
u vlády za Nové 

Hefiminovy

Ostravská poboãka Arniky
zorganizovala mezi obcemi ve
svém regionu rozsáhlou akci,
jejímÏ cílem bylo intervenovat
u Vlády âeské republiky za
záchranu Nov˘ch Hefiminov.
Tato obec je ohroÏena v˘stavbou
pfiehrady, na jejímÏ dnû by
mohla skonãit. âlenové ostrav-
ské poboãky obeslali fiadu obcí
s v˘zvou, v níÏ obce vyjadfiují
svÛj nesouhlas s tímto fie‰ením.

„Vyz˘váme vás, abyste proti-
povodÀovou ochranu v Morav-
skoslezském kraji nezuÏovali jen
na úzkou skupinu obyvatel, ale
zajistili bezpeãí v‰ech lidí Ïijících
v obcích a mûstech v blízkosti
fiek. Pfiehrada v Nov˘ch Hefimi-
novech v na‰í obci protipovod-
Àovou ochranu nevyfie‰í,“ vzka-
zují vládû zastupitelé Supíkovic
a Bernartic. V˘zvu nakonec

podpofiilo ‰est obcí, více neÏ 20
obcí zaslalo starostovi Nov˘ch
Hefiminov dopis, v nûmÏ ho
uji‰Èují o své podpofie. Kromû
toho podpofiily místní obyvatele
témûfi tfii a pÛl tisíce lidí, ktefií
podepsali petici „Za zachování
Nov˘ch Hefiminov“.

„Povodnû v roce 1997 na
Moravû a v roce 2002 v âechách
ukázaly, Ïe z hlediska protipo-

vodÀov˘ch opatfiení se stavby
velk˘ch pfiehrad nejeví jako nej-
‰Èastnûj‰í fie‰ení,“ upozorÀují ve
svém apelu vládû zastupitelé
mûsta Hranice. „Jsme pfiesvûd-
ãeni, Ïe obãané obce Nové Hefi-
minovy mají právo na Ïivot ve
své obci a Ïe je tfieba hledat jiné
fie‰ení, aby tato obec zÛstala i se
sv˘mi obãany zachována,“ pí‰ou
ve svém dopise premiéru ·pidlo-
vi zastupitelé Nov˘ch Sedlic.

„Chodí nám spousty dopisÛ
od obãanÛ i obcí, v nichÏ nám
vyjadfiují podporu a nabízejí
nám pomoc. To víte, Ïe nás to
potû‰í,“ svûfiil se starosta
Nov˘ch Hefiminov Antonín
MaÀák. 

„Na‰ím pfiáním je fie‰it pro-
tipovodÀovou ochranu
v celém povodí komplexnû,
kombinovat rÛzné typy úprav
a nezab˘vat se pouze jednotli-
vostmi. Jsme rádi, Ïe to pova-
Ïují za dÛleÏité i dal‰í obce,
protoÏe jde také o jejich bez-
peãí,“ uvádí Lenka DaÀhelová
ze sdruÏení Arnika Ostrava.
„RozloÏí-li se investice, které
by padly na stavbu jediné pfie-
hrady na protipovodÀová
opatfiení v celém povodí, je
reálné dosáhnout uspokojivé
protipovodÀové ochrany dale-
ko vût‰ího poãtu lidí neÏ jich
bude chránûno pfiehradou,“
míní DaÀhelová. 

Marek Jehliãka

PPeettiiccii  „Za zachování Nových Heřminov“ podepsalo již zhruba

3500 lidí. Mnoho podpisů přibylo při happeningu v Nových Heř-

minovech.                                    Foto Arnika: Vladimír D. Měrák



Arnikum, ãtvrtletní zpravodaj sdruÏení Arnika vychází 4x roãnû v Praze. âíslo 1/2004 vy‰lo v bfieznu 2004 v nákladu 2000 ks. 
Tento ãtvrtletní zpravodaj byl vydán díky finanãní podpofie z programu EU Phare 2002 - dlouhodobá udrÏitelnost rozvoje obãanské spoleãnosti.
Vydává: Arnika – Koordinaãní centrum, IâO: 70938105, Evidenãní ã. MK âR E14275,  Chlumova 17, 130 00 Praha 3, 
tel/fax: 222 781 471, www.arnika.org.  ·éfredaktor: Marek Jehliãka – tiskov˘ mluvãí, spolupracovníci: Martin Skalsk ,̆ RNDr. Jindfiich Petrlík, 
Jan Dostál, Ing. Petr Hrdina, Lenka Ma‰ková, Ing. Vlastimil Karlík, Radka ·tûpánová, MUDr. Vûra Horská, Hana Martincová, 
·árka Dostálová, Lenka DaÀhelová. Adresa redakce je totoÏná s adresou vydavatele.
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Proã jsi hledala práci právû
u sdruÏení Arnika?

Zkou‰ela jsem pracovat
v komerãní sféfie, ale pfiíli‰ mû
to neuspokojovalo. Potfiebuji
jako cíl práce, kterou vykoná-
vám cel˘ den, i nûco jiného neÏ
jsou peníze, nûco, co tomu
v‰emu dává smysl. A tak jsem si
zaãala hledat práci v neziskovém
sektoru. Mûla jsem za sebou
ãtyfii roky na Lince bezpeãí
a dobrovolnickou ãinnost v pro-
gramu PûtP (kde jsem doposud)
- není to tedy první zku‰enost. 

Jsi mezi námi témûfi ãtyfii
mûsíce. Jak se od té doby
zmûnil tvÛj pohled na Arniku? 

Musím fiíct, Ïe jsem byla mile
pfiekvapena. Mûla jsem strach,
Ïe nezapadnu. Nikdy jsem se
mezi ekology nepohybovala,
a mûla jsem o nich aÏ heroické
pfiedstavy :-), ale lidé se mi zdají
fajn, prostû kaÏd˘ je nûjak .̆ Co

se t˘ká samotné práce, ãekala
jsem více akãnosti, ale postupnû
zji‰Èuji, Ïe ve svûtû plném byro-
kracie nic není tak jednoduché
a násilnou cestou se nic nevyfie-
‰í. Tedy musím b˘t trpûlivá.

Jak˘ je tvÛj vztah k sexu, dro-
gám a rock n‘ rollu, respekti-
ve k hudbû obecnû? 

Nûkdy kladn˘ nûkdy záporn ,̆
záleÏí na mém rozpoloÏení.
Nemám na to Ïádn˘ názor.
KdyÏ se chci napít – napiji se,
kdyÏ si chci zahulit – tak si
zahulím, a kdyÏ chci sex – tak
mÛÏe b˘t sex (tedy pokud je
s k˘m :-)), ale v‰e k Ïivotu patfii-
lo odjakÏiva a stále patfií, a tak je
tfieba to pfiijímat tak, jak to je.
Co se t˘ká hudby, tak si pfiíli‰
nevybírám. Buì mû to chytne
nebo ne. To je jediné mûfiítko
a klidnû to mÛÏe b˘t váÏná

hudba, pop, metal, hip hop,
prostû cokoli.

Co tû na tvojí práci nejvíce baví?
Zatím mû ta práce baví tako-

vá jaká je, moÏná Ïe nûkdy vy-
prchá nad‰ení a pak to bude
jiné, ale byla bych ráda, kdyby
se tak nestalo.

Povûz nám nûco o tvém cíli.
âeho bys chtûla dosáhnout
nejen v práci, ale i v Ïivotû?

Nemám Ïádné mety jako
peníze, postavení a jiné. Chci
pracovat sama na sobû, dosáh-
nout spokojenosti a vzhledem
k tomu, Ïe jsem ãlovûk, kter˘ se
trápí takfika kaÏdou nepravostí
tohoto svûta, (a to i sama sebou,
sv˘m chováním a vnitfiními
pohnutkami, také dokáÏi b˘t
pûknû o‰klivá a nesnesitelná)
chtûla bych se nauãit jej pfiijímat
takov ,̆ jak˘ je, protoÏe jin˘
nebude – a to by se pak ãlovûk
utrápil. Nehodnotit, neposuzo-
vat, jen pfiijímat a pomáhat
lidem, protoÏe nikdo z nás to
tady nemá lehké. 

Marek Jehliãka

KRISTINU BERANOVOU,
ASISTENTKU PROGRAMU
TOXICKÉ LÁTKY A ODPADY

Kristina Beranová, je

vdaná ryba, která do

funkce asistentky progra-

mu Toxické látky a odpa-

dy nastoupila v polovině

listopadu loňského roku.

Je jí 27 let. Děti prý zatím

nemá, zato se s láskou

stará o svého velkého

knírače jménem Nelly

a o manžela, samozřejmě.

Informaãní centrum neziskov˘ch organizací, o.p.s.

STAŇTE SE ČLENY KLUBU ICN

ZÍSKÁTE BALÍK UŽITEČNÝCH INFORMACÍ A KURZŮ ZA VÝHODNOU CENU

Nabídka je urãena pracovníkÛm neziskov˘ch organizací, studentÛm, ãlenÛm spolkÛ a sdruÏení, pracovníkÛm úfiadÛ.

Jaké v˘hody a sluÏby Klub ICN na rok 2004 pfiiná‰í:
P MĚSÍČNÍ INFORMAČNÍ SERVIS (TIŠTĚNÝ NEBO ELEKTRONICKÝ),  JEHOŽ SOUČÁSTÍ JE:

âasopis GRANTIS - mûsíãník neziskového sektoru
Grantov˘ kalendáfi -t˘dnû aktualizovan˘ v˘ãet aktuálních grantov˘ch uzávûrek
Aktuální burza práce v neziskovém sektoru
Nabídka vzdûlávacích akcí na dal‰í mûsíc
Aktuální  kalendáfi akcí neziskov˘ch organizací v âR
Vybrané informace o dûní v neziskovém sektoru 

P BEZPLATNÉ VYUŽÍVÁNÍ KNIHOVNY ICN
P 20% SLEVA NA KONZULTACE  POSKYTOVANÉ V ICN NA VYBRANÁ TÉMATA
P 20% SLEVA NA OTEVŘENÉ SEMINÁŘE ICN
P 20% SLEVA NA PUBLIKACE VYDANÉ ICN
P 20% SLEVA NA INZERCI V GRANTISU
P BEZPLATNÉ PRÁVNÍ  PORADENSTVÍ ZAMĚŘENÉ NA NEZISKOVÝ SEKTOR 
P NA VYŽÁDÁNÍ JEDNOU ROČNĚ, ZDARMA, MONITORING TISKU O VAŠÍ ORGANIZACI
P SEMINÁŘE PŘIPRAVENÉ SPECIÁLNĚ PRO ČLENY KLUBU ZA SNÍŽENÉ CENY 500 KČ/KURZ  NA VYBRANÁ TÉMATA:

Psaní a sestavování Ïádostí o grant
Úãetnictví – pfievodov˘ mÛstek z jednoduchého úãetnictví na podvojné
Public Relations

P MOŽNOST DISTRIBUCE INFORMACÍ PROSTŘEDNICTVÍM INFORMAČNÍHO SERVISU

Více informací na internetu: 
www.neziskovky.cz

Kontaktujte ICN osobně:
Malé nám. 12, 110 00 Praha 1
telefonicky: 224 239 876
e-mailem :  klub@icn.cz


